


Přepis lekce angličtiny pro mírně až středně pokročilé  ze dne  23.3.2020:


BEEN - 2. Část:  předpřítomný čas průběhový, (+ předminulý, předbudoucí)

PŘEDPŘÍTOMNÝ ČAS PRŮBĚHOVÝ – present perfect continuous
1. Pro vyjádření toho, jak dlouho nějaký děj nebo aktivita trvá. 

He IS reading a book. (přítomný průběhový)	Čte knížku.

He HAS BEEN reading this book for a week.	Čte tu knížku (už) týden.
(předpřítomný průběhový)

Všimněte si, že u výše uvedených dvou příkladů v češtině použijeme stejný čas (přítomný), ale v angličtině v obou větách použíjeme různé časy.  


Pro vyjádření toho, jak dlouho nějaký děj trvá, používáme u sloves, která tvoří průběhový čas obvykle PŘEDPŘÍTOMNÝ ČAS PRŮBĚHOVÝ, kdežto u sloves která netvoří průběhový čas používáme PŘEDPŘÍTOMNÝ PROSTÝ.  

Slovesa LIVE a WORK jsou výjimky, u kterých můžeme použít PŘEDPŘÍTOMNÝ PROSTÝ
i PŘEDPŘÍTOMNÝ PRŮBĚHOVÝ. 

He HAS LIVED in Pardubice for 2 years.  	Žije v Pardubicích dva roky.
(předpřítomný prostý)

He HAS BEEN LIVING in Pardubice for 2 years.	Žije v Pardubicích dva roky.
(předpřítomný průběhový)


Předpřítomný průběhový:

I have / I´ve been learning English for ten years.	Učím se angličtinu deset let.
Můžete si pomoci doslovným překladem:	Mám odbyto studiem angličtiny ... 

How long have you been learning English?	Jak dlouho se učíte anglicky?
Můžete si pomoci doslovným překladem:	Jak dlouho máte odbyto učením ... ?

How long have you been waiting here?	Jak dlouho tady čekáte?
Have you been waiting for long (for a long time)?	Čekáte dlouho?

No, I haven´t been waiting for long?	Ne, nečekám dlouho.

How long has Martin been playing the guitar.	Jak dlouho hraje Martin na kytaru?

He has been playing the guitar for ages.  	Hraje na kytaru (už) moc dlouho (doslova: věky).

He´s been playing the guitar since his childhood.  	Hraje na kytaru (už) od dětství.



Ne všechna významová slovesa tvoří průběhový čas.  

VÝZNAMOVÁ SLOVESA vyjadřující AKTIVITU nebo DĚJ tvoří PRŮBĚHOVÝ ČAS.
Např.
WRITE – psát,  SLEEP – spát, WORK – pracovat,  PLAY – hrát, SIT – sedět, EAT – jíst, RAIN – pršet ...


VÝZNAMOVÁ SLOVESA vyjadřující STAV VĚCÍ nebo MYSLI netvoří průběhový čas.  (A to ani v předpřítomném čase).  
Např.
UNDERSTAND – rozumět, KNOW – vědět, znát,  HAVE – mít, vlastnit, LIKE – mít rád, LOVE – milovat, WANT – chtít, NEED – potřebovat ...

Samozřejmě modální slovesa a sloveso být také netvoří průběhový čas.  



SLOVESA NETVOŘÍCÍ PRŮBĚHOVÝ ČAS:  

We know each other.	Známe se.
We have known each other for two weeks.  	Známe se dva týdny.
(Nikoli: We have been knowing...)

She loves music.	Miluje hudbu.
She has always loved music.	Vždy milovala hudbu. (celý život až do teď)

They have a new car.	Mají nové auto.
They´ve had it since Monday.	Mají ho od pondělí.

She´s pretty.	Je pěkná.
She´s always been pretty.	Vždy byla pěkná.  (celý život až do teď)


VÝJIMKA – LIVE, WORK
Můžete použít v předpřítomném čase prostém i průběhovém.

Pokud chcete vyjádřit situaci dlouhodobého charakteru, je lepší použít předpřítomný prostý.

Např.
He has worked for this company for twelve years.  	Pracuje u této společnosti dvanáct let. 

Pro situaci krátkodobého charakteru, použijte předpřítomný průběhový.  (Přesná hranice neexistuje.  Často je jedno, který z těchto časů zvolíte.) 

Např.
She has been working hard all day.    	Pilně pracuje celý den. (od rána až do teď)



PŘEDPŘÍTOMNÝ ČAS PRŮBĚHOVÝ – present perfect continuous
2. Pro vyjádření děje, který trval po nějakou dobu a právě teď skončil a my vidíme jeho následek.  

Why are you so dirty? 	Proč jsi tak špinavá?
I´ve been working in the garden.	Pracovala jsem na zahradě. (Právě jsem 	skončila a ještě je zřejmý následek – jsem špinavá.)

I´m red because I´ve been running.	Jsem červená, protože jsem běžela / běhala.

All the roads are wet. It has been raining.	Všechny silnice jsou mokré. Pršelo.



V angličtině se můžete setkat s těmito PERFEKTY:  

PRESENT PERFECT SIMPLE / CONTINUOUS - Čas předpřítomný prostý / průběhový

PAST PERFECT SIMPLE / CONTINUOUS - Čas předminulý prostý / průběhový

FUTURE PERFECT SIMPLE / CONTINUOUS - Čas předbudoucí prostý / průběhový

Porovnejte následující tři trojice vět:
I will be happy because I WILL HAVE DONE all my work.	Budu rád, že budu mít udělanou všechnu 
 - PŘEDBUDOUCÍ PROSTÝ	práci.

 I was happy because I HAD DONE all my work.	Byl jsem rád, že jsem měl udělanou všechnu 
- PŘEDMINULÝ PROSTÝ	práci.

I´m happy because I HAVE DONE all my work.  	Jsem rád, že mám udělanou všechnu práci.
- PŘEDPŘÍTOMNÝ PROSTÝ
 I HAVE BEEN here for six days.	Jsem tady šest dní.  (Mám odbyto...)
- PŘEDPŘÍTOMNÝ PROSTÝ

Tomorrow, I WILL HAVE BEEN here for one week.	Zítra tady budu (už) týden  (Budu mít odbytý ...)
- PŘEDBUDOUCÍ PROSTÝ

I got the virus when I HAD BEEN here for two days. 	Chytla jsem ten virus, když jsem tu byla dva 
- PŘEDMINULÝ PROSTÝ	dny.	(Měla odbyté...)	



He HAS BEEN learnING English for nine years.	Učí se anglicky devět let.  
- PŘEDPŘÍTOMNÝ PRŮBĚHOVÝ	(Má odbytých studiem angličtiny pět let).

Next year, he WILL HAVE BEEN learnING English	Příští rok se bude učit anglicky (už) deset let.
for ten years.	(Bude mít odbytých studiem angličtiny 10 let.)
- PŘEDBUDOUCÍ PRŮBĚHOVÝ

He took the exam when he HAD BEEN learnING	Dělal tu zkoušku, když se učil anglicky 5 let. 
English for five years.	(Měl odbytých studiem angličtiny 5 let.)
- PŘEDMINULÝ PRŮBĚHOVÝ
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Prosím,  přispějte na rozvoj tohoto projektu na výuku angličtiny zasláním drobné finanční částky na účet: 175685304 / 0300  
pro platby ze zahraničí: IBAN CZ5503000000000175685304
BIC (SWIFT)     CEKOCZPP                     

Všem vám moc děkuji.   :o)  Jana


4

